1. Object :
Osmometer Vapro 2  5600.
The Vapro osmometer is simple, convenient, and accurate to the routine determination of osmolarity :
· Auto-calibration and self cleaning thermocouple.
· Small sample requirement (10l) allowed 

How the Vapro works ?
A 10-microliter specimen is aspirated into a micropipettor tip. The specimen is then inoculated into a solute-free paper disc in the sample holder. The OPEN/CLOSE key is pressed, which causes the slide to rotate to the closed or measurement position. The measurement starts automatically once the sample chamber seals. 
The sensing element is a fine-wire thermocouple hygrometer. This is suspended in a unique, all-metal mount, which when joined with the sample holder, forms a small chamber enclosing the specimen. 
As vapor pressure equilibrates in the chamber airspace, the thermocouple senses the ambient air temperature, thus establishing the reference point for the measurement. Under electronic control, the thermocouple then seeks the dew point temperature within the enclosed space, giving an output proportional to the differential temperature. 
The difference between the ambient temperature and the dew point temperature is the dew point temperature depression–an explicit function of solution vapor pressure. Dew point temperature depression is measured with a resolution of 0.00031 °C. 


2. Mailing list 
        BPMP, users of EHEV platform

3. Reference/contact persons

Claire Corratgé-Faillie et Sabine Zimmermann

4. Health and safety
Physical risk:
Calibration Bottle/Ampules are in glass be careful when opening (skin incision) => always use the dedicated handler/flexible protection for glass breaking.

Do not move the Vapro osmometer from its location.

	

5. Operating mode

1. Check that the cartridge containing the desiccant is in place in the device under the dessicant cover.
2. Switch power on.
3. Allow for temperature equilibration (observe Temperature Drift Scale).
4. Check instrument calibration 
For this use the CALIBRATE function to calibrate the instrument.
Place a paper sample disc on the Vapro sample holder using forceps. And then load 10l of calibration standard on the disc using the 10l pipettor through pipette guide.

[image: ]  Pipette Guide 
The pipette guide aligns and steadies the pipette for precise application of the specimen onto the sample disc in the sample holder. 



Follow the instructions and always begin with the Opti-Mole 290 mmol/kg set point. 
Then follow by 1000 mmol/kg, and finish by 100 mmol/kg calibration standards.
The 100 mmol/kg calibration standard will determine the level of cleanliness of the thermocouple (Clean Test/Contamination Test). If this value is higher than 10, an automatic cleaning of the thermocouple is performed. 
Used CLEAN to run an automated thermocouple clean cycle. 

5. Then start again calibration by using Opti-Mole 290 mmol/kg, 1000 mmol/kg, and 100 mmol/kg calibration standards. If the level of cleanliness is again higher than 10 ask people in charge of the Vapro for a manual cleaning. Do not do it by yourself.
PS : viscous solutions and high sugar solutions are responsible of dirtiness.


6. Practice loading samples.
Use OPEN/CLOSE to gain access to the sample slide. The OPEN/CLOSE key places the sample slide in either the open (loading) or the closed position. With the slide closed, pressing OPEN/CLOSE aborts the current operation of the instrument and the slide opens to the sample holder position. Pressing OPEN/CLOSE again rotates the slide to the closed or measurement position with the measurement starting automatically once the sample chamber seals. 
Place a paper sample disc on the Vapro sample holder using forceps. And then load 10l of your sample on the disc using the 10l pipettor through pipette guide.

NB : Sample Volume : The optimum sample volume (10 microliters) should fully saturate sample discs. The osmometer accommodates variations in sample volume as great as ±10 percent (9 microliters to 11microliters) without noticeable variation in indicated osmolality. !! CAUTION! Samples greater than 11 microliters can contaminate the thermocouple.

If using the Vapro2 for several days, keep it switched on. 
If the Vapro2 is not used for a longer period (1-2 weeks), switch it OFF and remove dessicant cartridge by adding red lids.









1. Objet et domaine d’application
Osmomètre Vapro 2 5600
L'osmomètre Vapro est simple, pratique et précis pour la détermination de routine de l'osmolarité: - Thermocouple auto-calibré et autonettoyant. - Petit échantillon requis (10l) autorisé

Comment fonctionne le Vapro? 
Un échantillon de 10 microlitres est prélevé à l’aide d’une pointe de micropipette. L'échantillon est ensuite depose sur un disque en papier sur le porte-échantillon. La fonction OPEN / CLOSE entraîne la rotation du chariot vers la position fermée ou de mesure. La mesure démarre automatiquement une fois la chambre d'échantillonnage scellée. L'élément sensible est un hygromètre à thermocouple à fil fin. Celui-ci est suspendu dans un dispositif entièrement métallique qui, une fois jointe au porte-échantillon, forme une petite chambre renfermant l'échantillon. Lorsque la pression de vapeur s'équilibre dans l'espace aérien de la chambre, le thermocouple détecte la température de l'air ambiant, établissant ainsi le point de référence pour la mesure. Sous contrôle électronique, le thermocouple cherche alors la température du point de rosée dans l'espace clos, donnant une sortie proportionnelle à la température différentielle. La différence entre la température ambiante et la température du point de rosée est la diminution de la température du point de rosée - une fonction de la pression de vapeur de la solution. La diminution de la température du point de rosée est mesurée avec une résolution de 0,00031 ° C.


2. Liste de diffusion et si nécessaire niveau de confidentialité
B&PMP, utilisateurs de la plateforme


3. Personnes référentes
Claire Corratgé-Faillie et Sabine Zimmermann

4. Hygiène et sécurité
Risque physiques : 
Les flacons d'étalonnage /ampoules de calibration sont en verre, attention lors de l'ouverture (incision cutanée) => utilisez toujours la protection flexible dédiée pour briser le verre. 

Ne pas déplacez l'osmomètre Vapro de son emplacement.




5. Mode opératoire

1.  Vérifier que la cartouche contenant le déshydratant est en place dans l'appareil sous le couvercle du déshydratant. 
2. Mettre l’appareil sous tension. 
3. Attendre l'équilibrage de la température (en observant l'échelle de dérive de température). 
4. Procédez à l'étalonnage de l'instrumen.t Pour cela, utilisez la fonction CALIBRATE pour étalonner l'instrument. Placer un disque de papier sur le porte-échantillon Vapro à l'aide d'une pince. Ensuite, charger 10 l de solution d’étalonnage sur le disque à l'aide du pipeteur de 10l à l’aide du guide de pipette.

[image: ]Pipette Guide 
The pipette guide aligns and steadies the pipette for precise application of the specimen onto the sample disc in the sample holder. 




Suivre les instructions en commençant toujours par le point de consigne Opti-Mole 290 mmol / kg. 
Puis poursuivre avec 1000 mmol / kg et terminer par la solution de calbration 100 mmol / kg. 
L'étalon 100 mmol / kg déterminera le niveau de propreté du thermocouple (test de nettoyage / test de contamination). Si cette valeur est supérieure à 10, un nettoyage automatique du thermocouple est effectué. Utiliser la fonction CLEAN pour exécuter un cycle de nettoyage de thermocouple automatisé.

5. Procéder au chargement des échantillons. 
Utiliser la fonction OPEN / CLOSE pour accéder à la lame échantillon. La touche OPEN / CLOSE pour placer le receveur d'échantillon en position ouverte (chargement) ou fermée. Si la chambre est fermée, un appui sur OPEN / CLOSE annule le fonctionnement en cours de l'instrument et la chambre s'ouvre pour faire apparaître le porte-échantillon.
Appuyer à nouveau sur OPEN / CLOSE pour faire pivoter la chambre en position fermée ou de mesure, la mesure commence automatiquement une fois la chambre d'échantillonnage scellée. 

6. Placer un disque de papier sur le porte-échantillon Vapro à l'aide d'une pince. Ensuite, charger 10l de votre échantillon sur le disque à l'aide du pipeteur de 10ll à l’aide du guide de pipette. 

NB: Volume d'échantillon: Le volume d'échantillon optimal (10 microlitres) doit saturer complètement les disques d'échantillons. L'osmomètre accepte des variations de volume d'échantillon allant jusqu'à ± 10 pour cent (9 microlitres à 11 microlitres) sans variation notable de l'osmolalité indiquée. 
!! MISE EN GARDE! Des volumes supérieurs à 11 microlitres peuvent contaminer le thermocouple. 

Si vous utilisez le Vapro2 pendant plusieurs jours succesifs, laissez-le allumé. 
Si le Vapro2 n'est pas utilisé pendant une période plus longue (1 à 2 semaines), éteignez-le et retirez la cartouche de dessicant en ajoutant les capuchons rouges.











	[image: http://www1.montpellier.inra.fr/ibip/bpmp/Intranet/communication/logos/bpmp.jpg]
Heterologous expression and plant electrophysiology
 
	Instruction 
	Réf : I_EHEV_OSMOM_ 01_V1-2021
Version 1
[bookmark: _GoBack]date : 08/01/2021


	
	     Operating Vapro 2 Osmometer 5600
	






	
	Rédacteur
	Vérificateur
	Approbateur

	Nom : 
Fonction : 
Visa :

	C C Corratgé-Fallie
Advisors
	C Corratgé-Fallie
Advisors
	C Tournaire
Animatrice qualité





image1.tiff
Pipette Guide

Sample Slide

Sample Holder

Pipette Guide

The pipette guide aligns and steadies the pipette for precise application
of the specimen onto the sample disc in the sample holder.

Sample Slide (Automatic — uses OPEN/CLOSE key)

The sample slide holds the sample holder and automatically moves the
sample holder from the loading position (under the pipette guide) to the
sample chamber by pressing the OPEN/CLOSE key.

Sample Holder

The sample holder is interchangeable for various volumes of sample
specimens. The standard sample holder is for samples up to 10 pL It
requires the use of solute-free paper discs. Other sample holders are
available for special applications. Accessory sample volumes include: 2
uL using the AC-063 sample holder, 20 pL using the AC-064 sample
holder, and approximately 60 uL using the AC-065 sample holder.
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